

**ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL
CONSELL MUNICIPAL DE SOLIDARITAT I COOPERACIÓ
DOCUMENT D'ACORDS**

Dia: Dilluns 29 de setembre de 2025

Hora: de 18:00. a 20:30h.

Lloc: Sala de Junes de l'Ajuntament de Girona

Enllaç virtual: <https://meet.jit.si/3er-CMSCGirona2025>

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació de les actes de la sessió anterior
2. Què fer amb el posicionament sobre Palestina del CMSC
3. 2ª sessió del debat per la modificació del Reglament
4. Torn de precs i preguntes

Representants assistents:

Representants	Entitats de Solidaritat i Cooperació
Albert Quintana Oliver	Representant suplent de la Coordinadora d'ONG Solidàries - Justícia i Pau Girona
Núria Palomar Vidal	Representant de la Coordinadora d'ONG Solidàries
Estel Fuyà	Representant de la Coordinadora d'ONG Solidàries - Nousol
Susanna Quintana i Pujol	Representant de Col·legi de Periodistes de Catalunya – Girona
Silvia Llach i Carles	Vicerectora de Territori i Compromís de la Universitat de Girona
Ferran Soler Vila	Representant de la Coordinadora d'ONG Solidàries – ACAPS

Representats	Ajuntament de Girona
Aminata Sabaly Balde	Regidora de Cooperació – Guanyem Girona
Gemma Solés i Coll	Tècnica municipal de Cooperació Internacional
Sara de Lecea Pujol	Tècnica municipal de sensibilització
Gemma Martínez Villagrasa	Regidora de Guanyem Girona – Alternativa Municipalista

Persones Excusades:

Lluc Salellas i Vilar	Alcalde de Girona
Raquel Sabater i Ten	Representant de la Coordinadora d'ONG Solidàries – F. Utopia del grup Plataforma Educativa
Queralt Aranda	Cap de Cooperació al Desenvolupament de la Diputació de Girona
Silvia Bosch Agustí	Regidora de Junts per Girona – Compromís Municipal (Junts per Girona-CM)
Adam Bertran Martínez	Regidor ERC-AM
Maximiliano Fuentes Codera	Regidor del PSC-CP
Maite Tixis i Padrosa	Diputada Delegada d'Acció Social i Igualtat (Dipsalut)
Laura Quintana Soms	Representant de la Coordinadora d'ONG Solidàries - Kemonik ONG
Jaume Veray Cama	Regidor Partit Popular –PP
Francisco Javier Domínguez García	Regidor VOX

1. Aprovació de les actes de la sessió anterior

La Regidora de Cooperació dona la benvinguda i obra la sessió.

La Núria Palomar pregunta si les esmenes han estat incorporades; i l'Albert Quintana demana si el Grup de Treball de bases del que s'havia parlar és un GT del propi Consell o és independent. La Gemma Solés explica que les esmenes es van incorporar i es va enviar l'acta per correu electrònic, justament amb la incorporació del compromís de crear el GT. També explica que el GT de subvencions, en el marc del CMSC ha existit sempre, i que en tot cas s'activa quan és necessari a petició de les entitats, incorporant, si escau, entitats sectorials de fora del Consell. La Núria demana quin ha estat el criteri de selecció d'aquestes entitats, i la Gemma explica que s'ha convidat, a part dels membres del CMSC, a DAGUA, ECCIT i La Nave Va, per ser entitats que mostren molt interès en el procediment i que demostren un alt nivell de participació, però que si els membres consideren que hi ha d'haver alguna altra entitat, el GT roman obert.

La Núria Palomar i la Gemma Martínez demanen que es rendeixi comptes respecte als resultats del GT a la següent sessió del CMSC.

2. Què fer amb el posicionament sobre Palestina del CMSC

La Núria Palomar planteja que no té sentit comunicatiu parlar sobre el posicionament perquè la situació ha canviat. Que ja es va demanar al President fer una roda de premsa per a poder difondre el posicionament, però que no es va fer perquè el Govern no ho va consensuar de manera interna. En tot cas, manifesta que caldria parlar de futures accions.

L'Albert Quintana diu que, per tal de donar contingut al CMSC, al mes de març ja es va parlar de fer posicionaments conjunts, i que per això es va proposar el posicionament a la sessió de juny. Un dels objectius era visibilitzar el CMSC, consensuadament com va determinar l'Alcalde, però que finalment no se li va donar la profunditat que calia i que només s'ha publicat al web municipal.

La regidora Sabaly recorda que aquest punt es treu ara perquè és el que es va acordar al juliol: dur-ho al següent Consell per tal de no decidir de manera unilateral el que es

feia amb el comunicat. Manifesta que, en aquest sentit, no hi ha hagut reticències per part de l'Ajuntament, que diu que aquí (el Consell) es pot explicar que s'està treballant en set iniciatives a favor de Palestina.

La vicerectora, Silvia Llach, explica que la UdG s'ha trobat en una situació similar amb el tema de Palestina i que normalment, s'aproven posicionaments conjunts de totes les universitats públiques catalanes. En aquest cas, hi ha hagut un acord de Consell de Govern respecte a compres públiques; i per altra banda, juntament amb la Xarxa d'Innovació Docent en Drets Humans, Pau i Sostenibilitat han llançat un projecte d'Educació per la pau, que han titulat "UdG per la Pau", que divulga els 37 conflictes latents arreu del món, i cada dia en dona a conèixer un. A més també es preveu una plantada d'olivera a Montilivi el dia 17 d'octubre, com a símbol per la Pau.

La Gemma Martínez explica que quan es va treure el posicionament no hi va haver ressò i que potser ara en tindria més; i defensa que, ara que la situació s'ha agreujat, caldria reprendre la idea de visibilitzar el CMSC, fer un pla perquè en Consell agafi protagonisme i empoderar-lo. I expressa que creu que potser tindria més força si una entitat ho presentés al Ple. Explica que, tampoc són un Govern sinó un tripartit, i que és difícil presentar mocions conjuntes.

La Núria Palomar critica les dificultats que tenen les entitats per a presentar mocions, ja que el ROM obliga a que les propostes per al Ple se'n vagin dos mesos vista, i que les mocions perden sentit.

L'Albert explica que, durant el cap de setmana, entre les entitats, han arribat veus sobre el possible agermanament amb una ciutat palestina. I defensa que aquesta podria ser una proposta d'acció, i que el CMSC podria proposar aquest agermanament amb Gaza. I expressa "demanem que Girona iniciï una via d'agermanament amb Gaza", que pot englobar col·lectius amb accions que surtin del CMSC. I reivindica que cal fer un pas més com s'ha fet a Barcelona amb el Districte 11.

La Gemma Martínez recorda que un agermanament no és fàcil ni ràpid.

La regidora anuncia que l'Ajuntament destinarà 40.000 euros a Palestina, per un conveni d'ajuts humanitaris. Puntualitza que fa més d'un any que s'està treballant en un possible agermanament. Comenta, que també dins la Junta Executiva del Fons, s'està estudiant com aterrar el Districte 11 a escala local als municipis, i que, també s'està fent molt seguiment a la situació de la Flotilla.

La Núria Palomar demana per què no s'ha informat al Consell de la voluntat d'agermanar-se amb Palestina, i reclama que, caldria informar al Consell de totes les accions en la matèria que es fan des de l'Ajuntament, fins on es pugui informar. L'Albert proposa que es comuniqui, encara que no es vulgui dir exactament el nom de la ciutat per no comprometre's.

La regidora Sabaly diu que, en cas que es faci públic, serà sempre en el marc del CMSC, i que si es decideix que les accions es poden vincular a les que fa el Consell, es farà.

La Núria sol·licita que es faci arribar un correu, si es vol sota demanda de confidencialitat, per explicar al CMSC totes les accions del Govern.

Gemma Martínez considera que cal pensar en quina posada en escena es pot fer per presentar-ho com una cosa conjunta.

La Susanna Quintana diu que coincideix amb la Núria que el posicionament ja està fet, i que ja es va comunicar. Però que ara el que cal és que es plantegi com es pot actuar de manera ràpida quan el CMSC tingui un posicionament, com una mena de protocol. Explica que s'entén que quan es pugui, l'Ajuntament comunicarà les accions que tingui respecte a Palestina, i que el CMSC demana per majoria que se l'informi, per tal de donar-hi suport. Reafirma que el CMSC demana que l'Ajuntament es posi. Subratlla que a banda dels comunicats, cal passar a l'acció, i reivindica que la lentitud és un problema de totes les organitzacions col·legiades, que s'ha d'anar per feina i buscar sistemes àgils. Les accions, diu, han d'anar acompanyades de la fórmula que "es fan amb el suport del CMSC". Incideix en anar per feina, i que cal pensar el "com i de quina manera" actuem. Que no poden passar 3 mesos.

L'Albert manifesta el seu acord, i diu que cal esperar que l'Ajuntament comuniqui les seves accions i que tingui clar que el CMSC hi vol participar.

En Ferran Soler puntualitza que hi ha accions que són de llarg recorregut (agermanaments), però que a d'altres, com el suport a la Flotilla, requereixen preparar la reacció. Al que la Gemma Martínez afegeix que, potser es pot explicar en què s'està treballant actualment des del Consistori, malgrat que després no pugui dur-se a terme.

La regidora Sabaly torna a repetir que s'està treballant en els diversos escenaris, i que els ajuts d'emergència de 40.000 euros són una de les accions. Però que l'Ajuntament no pot explicar projectes que després no es duguin a terme.

L'Albert diu que la ciutadania no entén què passa moltes vegades. No s'entén que es mostri voluntat de fer una acció i que després no es pugui dur a terme. Que hi hagi un servei jurídic que impedeix que les coses tirin endavant... i considera que s'haurà d'explicar els motius de la lentitud o de que les coses no es puguin dur a terme. Però també, que cal explicar a la ciutadania que hi ha persones treballant per a que sí que es puguin fer coses.

La Susanna diu que, en el cas de la Flotilla, l'acció pot tenir només dos escenaris i que hi ha certes coses que es poden preveure. I suggereix que es podria tenir preparat un comunicat conjunt de condemna en el cas de que s'interceptin els vaixells, pateixin atacs o es produeixi alguna desgràcia més gran. També concreta que n'hi hauria prou amb un comunicat de 5 línies. O en el cas de que hi hagués alguna acció de desbloqueig, el Consell podria preparar una activitat ciutadana amb el representant gironí de la Flotilla. I concreta que, a tals efectes, s'haurien de conjurar totes les entitats del CMSC. Però que entén que són els membres els que han de proposar les accions i comunicats concrets.

L'Albert expressa el seu acord i manifesta que si no fem res com a Consell, estem morts.

La Susanna proposa redactar aquest comunicat ella, i fer-lo arribar per a sotmetre'l a votació i publicar-lo de seguida que passi alguna cosa amb la Flotilla. I s'estableix com a acord de la sessió.

La regidora explica que, a més de la condemna a les possibles accions contra la Flotilla que pugui dur a terme el govern d'Israel, es mirarà d'informar al llarg de la setmana, i fins on es pugui, de les set accions que s'estan duent a terme a nivell intern en suport al poble palestí. L'Albert, demana que, a part dels membres del CMSC, s'hauria d'informar a la ciutadania en general, ja que això té un vincle directe amb obrir la participació.

La Gemma Martínez demana, si més enllà de les comunicacions i posicionaments, el CMSC organitza activitats d'incidència en favor de Palestina. La Núria Palomar informa de que les entitats sí, però en CMSC en sí no; i l'Albert proposa que es podrien replicar accions com les dutes a terme per la UdG al visor de l'Ajuntament. També explica que, en el darrer DENIP, va sorgir la iniciativa de poder instal·lar un micròfon a la plaça del Vi on s'anessin explicant els conflictes. També proposa poder passar alguna cosa similar a les pantalles de l'Ajuntament... La Gemma M. reitera que si aquest tipus de propostes no les activen les entitats, no hi ha prou capacitat per a dur-les a terme des de l'Ajuntament; i proposa que es podria treballar en una agenda conjunta per a visibilitzar tot allò que fan en aquest sentit els membres del Consell.

La Susanna explica que el 6 d'octubre inauguren l'exposició "Contra el genocidi a Gaza: dos anys de resistència i solidaritat a la Carles Rahola". La Sara de Lecea explica que el dia 1 d'octubre s'inicia la gira de tardor de Ciutats Defensores dels Drets Humans amb la libanesa Yara Harake, experta en conflicte i construcció de pau; amb el suport de la Plataforma Aturem les Guerres. I la Silvia Llach recorda l'acte del 7 d'octubre amb la plantada d'una olivera per la pau.

La Gemma Solés proposa que es podria crear una pestanya específica dins l'Agenda, que fos per les accions en suport a Palestina. Que s'hauria de parlar amb comunicació i estudiar-ho.

3. 2ª sessió del debat per la modificació del Reglament

La Núria Palomar manifesta que no veuen clar per què s'ha proposat a la Coordinadora la dinamització de la sessió perquè són part implicada, i creu que hauria de ser Presidència i Secretaria Tècnica qui tinguin aquesta funció. A més, considera que s'hauria d'enviar tota la documentació proposada a debat prèviament a la sessió, perquè tothom pogués proposar esmenes durant la sessió, especialment tenint en compte que és l'Ajuntament qui vol modificar el reglament i no les entitats.

La Gemma Solés explica que no només és una necessitat de l'Ajuntament, sinó que tenim una avaluació del Pla Director de 2008, i el propi Pla, que ja assenyalen les falles del reglament, tal com ja s'ha explicat a la primera i la segona sessió ordinària de l'any 2025. I explica que es va proposar que fossin els membres els que fessin les propostes per a que no fos una proposta unilateral des de l'Ajuntament.

La Núria Palomar demana que les presentacions (power points) s'enviïn amb la convocatòria de la sessió i reafirma que les entitats no volen modificar el reglament. L'Albert ho matisa, i diu que ja accepten que cal modificar alguns punts, però que les entitats no tenen capacitat de aportar un nou redactat.

La Gemma Solés puntualitza que les modificacions necessàries no afecten a tot el reglament, i recorda que hi haurà un any de feina interna que coincidirà amb la redacció del Pla Estratègic de Relacions Internacionals i el Pla Director de Cooperació, que han de començar a caminar al 2027. Les tècniques de la Unitat expliquen els punts que s'han detectat que no funcionen, i aporten informació respecte al funcionament dels òrgans col·legiats a nivell normatiu i legal.

L'Albert expressa que no cal que el reglament sigui massa exhaustiu, que s'han de deixar algunes portes obertes per a que sigui un reglament pràctic i facilitador. I la Silvia Llach manifesta, que per la seva experiència a escala reglamentària, coincideix plenament en que cal que sigui el més senzill possible.

La Núria Palomar proposa que dins les funcions del Consell, aparegui “contribuir al disseny de la política municipal de cooperació”. I l'Albert reitera que cal no perdre's en aspectes “no essencials” i centrar-nos en els punts que s'han de modificar de manera clara.

La regidora Sabaly demana si els sembla bé a les entitats, que es faci una proposta de redactat des de l'Ajuntament i que la resta de membres hi presentin esmenes. La Núria proposa que es pengi el document en format editable al Drive i que els membres del CMSC hi facin els comentaris pertinents i aportin altres reglaments que puguin nodrir el debat.

L'Albert demana identificar quins riscos hi ha, sobretot en el tema de la participació ciutadana. Al que Núria aporta que, el fet de que les entitats hagin de ser membres de la Coordinadora d'ONGs garanteix un filtre a nivell de representativitat, donat que s'escullen de manera assembleària.

La Gemma Martínez aporta l'exemple de la Taula d'Igualtat, on hi ha membres tant de la Plataforma feminista com d'altres entitats. I l'Albert explica que no creu que es puguin convidar a totes les entitats existents; al que la Gemma Martínez respon que potser al Plenari sí, però que després es pugui treballar amb grup més reduïts a nivell de Grups de Treball. L'Albert diu que el Consell d'Educació i funciona per rotació o per àmbit temàtic, i que potser es podria estudiar com funcionen altres òrgans.

4. Torn de precís i preguntes

La Núria pregunta com està el tema licitació (del Pla Director), que es va dir que es faria a l'últim trimestre de l'any. La que la Gemma Solés explica que estem dins a termini i que s'espera que en dues setmanes es pugui tirar endavant, i que s'han incorporat les demandes que les entitats van fer via enquestes en línia.

La Núria també demana com va anar la reunió que van sol·licitar les entitats marroquines amb l'Alcalde, de la que aquest va informar en la darrera sessió. La regidora Sabaly explica que la reunió va ser amb sis entitats, dues de les quals gironines, i que van expressar que percebien que l'Ajuntament donava més pes a les accions que es fan al Sàhara que no a les que es fan amb el Marroc. En Ferran opina que estaria bé que les entitats marroquines, no només s'adrecessin a l'Ajuntament per a queixar-se respecte a la consideració que es té respecte al Sàhara.

ACORDS ADOPTATS DURANT LA SESSIÓ:

1. Es rendirà comptes respecte als resultats del GT a la següent sessió del CMSC.
2. S'informarà, fins on es pugui, de les set accions en les que s'està treballant a nivell intern en suport al poble palestí.
3. S'intentarà replicar el visor “UdG per la Pau”, de la UdG al web i/o pantalles de l'Ajuntament.
4. S'enviarà la proposta de Comunicat en suport a la Flotilla i es sotmetrà a votació via correu electrònic. I en cas d'aprovació, es comunicarà al web de l'Ajuntament, i tots els membres li donaran difusió.
5. S'enviarà presentacions i documents que s'hagin de treballar a la sessió ordinària, juntament a la convocatòria.

6. S'elaborarà una carpeta Drive amb reglament actual per a que tothom pugui fer-hi comentaris. I incloure altres reglaments.

La regidora de Cooperació, Aminata Sabaly, aixeca la sessió a les 20:30h., de la qual, la Secretaria Tècnica entén aquesta acta.

Girona, amb data de la signatura electrònica

La regidora delegada de Cooperació

Aminata Sabaly Balde